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Postawili
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KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA

Okrêgowe Przedsiêbiorstwo Geo-

dezyjno-Kartograficzne OPeGieKa

Elbl¹g sprywatyzowa³o siê jako

pierwsza geodezyjna firma w Pol-

sce. W lutym 1989 r. oderwa³o

siê od OPGK Gdañsk, którego od-

dzia³em by³o przez poprzednich

40 lat. Udzia³owcami zostali pra-

cownicy. Sprywatyzowan¹ firm¹ od

pocz¹tku ¿elazn¹ rêk¹ kieruje pre-

zes Florian R omanowski. – Na-

szym najwiêkszym bogactwem jest

potencja³ intelektualny pracowni-

ków i doœwiadczenie w zarz¹-

dzaniu firm¹ – mówi prezes.

W  1 9 9 9  r. OPeGieKa Elbl¹g

osi¹gnê³o obroty na poziomie naj-

wiêkszych firm geodezyjnych

w  Polsce – 6,3 mln z³ (geode-

zja) i 5,5 mln z³ (drukarnia).
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Kierunek: geomatyka
– W 1989 r. postanowiliœmy zrobiæ dwie
rzeczy: przetransformowaæ firmê z geode-
zyjnej na geomatyczn¹ oraz zmieniæ jej lo-
kalny charakter na ogólnopolski – przypo-
mina prezes Romanowski. – Doszliœmy do
wniosku, ¿e jako du¿a firma nie jesteœmy
w stanie konkurowaæ z pojedynczym geo-
det¹ w zakresie drobnych robót i musimy
oferowaæ ca³kiem inny produkt. Dlatego
postawiliœmy na geomatykê. Dzisiaj czysta
geodezja stanowi nie wiêcej ni¿ 30-35%
naszej produkcji, zaœ 60% to prace geoma-
tyczne i fotogrametryczne.
Rynek krajowy potrzebuje du¿ych, profesjo-
nalnych firm, które nios¹ postêp, ale kto
chce konkurowaæ w kraju, musi inwestowaæ.
Dlatego przez 11 lat istnienia prywatnego
OPeGieKa ani razu nie wyp³acono wspólni-
kom dywidendy. Corocznie odcina siê ka-
wa³ek tortu (jakieœ 600 tys. z³) z przeznacze-
niem na prace badawcze, dziêki którym fir-
ma jest ci¹gle na wysokim poziomie techno-
logicznym i ma do zaoferowania produkt wy-
sokiej jakoœci. Dodatkowo ok. 1 mln z³otych
rocznie przeznacza siê na inwestycje. Na
pocz¹tku dzia³alnoœci koledzy Romanow-
skiego z o³ówkiem w rêku dowodzili, ¿e nie
warto kupowaæ tachimetrów elektronicznych,
bo to siê nie zwróci. Na przekór sceptykom
tachimetry zakupiono. I dobrze siê sta³o, bo
po trzech latach konkurencja te¿ je mia³a,
a wtedy OPeGieKa dysponowa³o ju¿ nie tyl-
ko sprzêtem, ale ca³¹ technologi¹. I tak jest
ze wszystkim, ¿e na pocz¹tku siê nie op³aca;
tak by³o z map¹ numeryczn¹, fotogrametri¹.
– Teraz przez dwa lata mo¿emy nie inwesto-
waæ i nie bêdziemy odstawaæ od konkuren-
cji – podkreœla Romanowski. – Ale my œwia-
domie wybieramy inn¹ strategiê. Mamy wi-
zjê i d³ugofalowy program istnienia – chcie-
libyœmy, ¿eby nasz¹ specjalizacj¹ by³a nu-
meryczna obs³uga oœrodków dokumentacji
i zak³adów przemys³owych.

Ludzie
OPeGieKa zatrudnia prawie 100 osób (w mo-
mencie prywatyzacji by³o 62). Po ok. 40
osób pracuje w zak³adach: geodezji oraz geo-
matyki. Zak³ad Geomatyki tworzy 25 opera-
torów pracuj¹cych na dwie zmiany, 8-10
informatyków i 5 technologów.
– Nie przyjmujemy do firmy fachowców
z doœwiadczeniem – mówi prezes Romanow-
ski. – Fundujemy stypendia, prowadzimy
promocjê na uczelniach i zatrudniamy wy-
³¹cznie ludzi prosto po studiach, bez z³ych
nawyków. Wnosz¹ oni do firmy œwie¿¹ myœl
techniczn¹, choæ na pocz¹tku niewiele umie-
j¹. 40% z nich odchodzi po roku, za to ci,
którzy zostaj¹, naprawdê chc¹ tu pracowaæ

Prezes OPeGieKa Florian Romanowski opowiada o firmie

i mog¹ siê wiele nauczyæ. W firmie musi
byæ obecny element konkurencji. Nie chce-
my nikogo krzywdziæ, ale bez uczenia siê
i rozwoju nie bêdzie postêpu. Naszym Za-
k³adem Geomatyki rz¹dz¹ 30-latkowie i do-
skonale sobie radz¹. Kierownik zak³adu
Adam Augustynowicz jest, obok zastêpcy
dyrektora S³awomira Œwiderskiego, g³ów-
nym strategiem w zakresie najnowszych roz-
wi¹zañ geomatycznych. Fotogrametri¹ cyf-
row¹ kieruje 25-latek Mariusz Mi³ek, który
pracuje tu zaledwie dwa lata. Bardzo dyna-
micznie rozwija siê pracownia kartografii
numerycznej pod kierownictwem Jaros³awa
Kuciñskiego. Jest to domena ludzi m³odych,
którym stwarzamy tylko mo¿liwoœci twór-
czego dzia³ania. Ale budowanie takiego ze-
spo³u jak nasz trwa kilka lat – dodaje.
Zarobki w firmie kszta³tuj¹ siê przeciêtne na
poziomie 2000 z³ brutto. M³ody in¿ynier na
pocz¹tek dostaje 1000 z³. Najlepsi zarabiaj¹
ok. 4000-5000 z³. – Nikt u nas
nie ma prawa wykonywaæ doda-
tkowych robót na w³asny rachu-
nek – kategorycznie zastrzega
prezes. – Kto uwa¿a, ¿e lepiej
bêdzie mu we w³asnej firmie,
niech odejdzie. By³y ju¿ przy-
padki zwolnieñ za podejmowa-
nie dodatkowej pracy i to wszyst-
kich otrzeŸwi³o – dodaje.

Technologie
numeryczne

Ca³a produkcja w firmie jest
zautomatyzowana. W Zak³a-
dzie Geodezji kierowanym
przez Edwarda Brodowskiego
wszystkie zespo³y polowe maj¹ samocho-
dy i tachimetry elektroniczne. Pracownie ka-
meralne wyposa¿one s¹ w komputery
i oprogramowanie. Najwa¿niejsze z opra-
cowañ zakoñczonych w ci¹gu ostatnich
trzech lat to numeryczne mapy zasadnicze
Elbl¹ga, Kwidzyna i Sztumu.
OPeGieKa jest krajowym liderem w nume-
rycznych opracowaniach dla autostrad (w su-
mie z drogami dojazdowymi ponad 600 km,
m.in. dla odcinków: Gdañsk–Toruñ–Kowal,
Zgorzelec–Krzy¿owa, Trasa Siekierkowska
w Warszawie i ostatnio Kraków–Tarnów).
Có¿, kiedy autostrady na razie „le¿¹”.
Firma ma te¿ w³asne narzêdzie – obiekto-
wy program Nobel – które pozwala profes-
jonalnie odebraæ robotê podzlecon¹ inne-
mu wykonawcy. Niestety w Polsce na soft-
warze geomatycznym bardzo trudno jest
zarobiæ. Sprzedaje siê tego niewiele, kilka-
set kopii, bo wci¹¿ panuje przekonanie, ¿e
system geoinformatyczny mo¿na gdzieœ
„dostaæ” i to nic nie kosztuje.

Kiedy w 1992 r., jako jedni z pierwszych
w Polsce, zaczynali prace nad map¹ nume-
ryczn¹, nie by³o ¿adnych standardów ani
instrukcji. Na podstawie w³asnych doœwiad-
czeñ zbudowali dla Elbl¹skiego standard,
który zosta³ zatwierdzony przez ówczesne-
go geodetê wojewódzkiego Janusza Augu-
stynowicza, a ich autorskie oprogramowa-
nie Nobel zaakceptowano jako zasilaj¹ce
system mapy numerycznej w oœrodku do-
kumentacji.
– Zgodnie ze statystykami DataTechu (œwia-
towej organizacji oceniaj¹cej produkty geo-
informatyczne) tylko 40-50% przedsiêwziêæ
geoinformatycznych siê udaje, a przy tym
ich bud¿ety s¹ przekraczane dwa, trzy razy
– cytuje Romanowski. – Skomplikowanie
tematu jest du¿e i ryzyko potworne. Budo-
wa systemu, najskromniej licz¹c, trwa dwa
lata. Walory u¿ytkowe zyskuje on po kolej-
nych 3-4 latach. Dlatego nie wierzê, aby

ten, kto nie prowadzi oœrodka dokumenta-
cji, by³ w stanie stworzyæ dobry system do
obs³ugi zasobu.
Zdaniem Romanowskiego niewykorzystana
jest inspiruj¹ca rola GUGiK, który powinien
kreowaæ rynek geoinformatyczny poprzez
przetargi. – Ca³y œwiat to robi i nawet u nas
ZUS og³osi³ przetarg na zbudowanie syste-
mu informatycznego do obs³ugi swoich ope-
racji – zauwa¿a. – Ale w geodezji panuje
pogl¹d, ¿e systemy same siê „stworz¹”, choæ
¿adna prywatna firma nie ma doœæ pieniêdzy
na ich budowê. W efekcie wszystkie „syste-
miki” zasilania i budowania mapy numerycz-
nej s¹ niedoinwestowane. A polski rynek jest
w stanie wytrzymaæ jeden, góra dwa syste-
my dla oœrodków, dwa katastralne i dwa za-
silaj¹ce. Te, które zyskaj¹ klientów, bêd¹
w naturalny sposób rozwijane. I ¿aden urzêd-
nik nie powinien braæ siê za budowê syste-
mów do tworzenia i zarz¹dzania map¹ nu-
meryczn¹, bo to jest gwarantowane nieszczê-
œcie – zastrzega. – Po prostu trzeba og³osiæ

▼
 O

rtofotom
apa S

tarów
ki E

lbl¹ga



76
MAGAZYN GEOINFORMACYJNY nr 2 (57) LUTY 2000

PREZENTACJE

W pracowni fotogrametrii wykon ywana jest ortofotomapa
Elbl¹ga i Abu Dhabi

Geomatyk Dariusz Szymala objaœnia funkcjo-
nowanie czêœci technicznej MODGiK

przetarg na koncepcjê. Na jej podstawie wy-
konaæ projekt techniczny, wybraæ technolo-
giê i wykonawcê systemu. Dopiero potem
braæ siê za tworzenie mapy.
Pierwsza i najwa¿niejsza rzecz przy wdra¿a-
niu systemu mapy numerycznej to przenieœæ
do komputerów wszystko, co siê da , i jak
najszybciej uruchomiæ system, który póŸniej
mo¿na uszlachetniaæ. Decydenci musz¹ mieæ
wyniki od razu, ¿eby chcieli finansowaæ dal-
sze przedsiêwziêcia. Natychmiast po wyko-
naniu mapy powinny byæ zlikwidowane ma-
teria³y klasyczne i uruchomiony obieg infor-
macji numerycznej. W przeciwnym wypad-
ku nastêpuje rozszczelnienie systemu i ko-
szty aktualizacji rosn¹ lawinowo.
– Oficjalne dane mówi¹ o 50% map nu-
merycznych, które nie s¹ w Polsce aktua-
lizowane, st¹d prosty wniosek, ¿e lepiej

by³o ich nie robiæ. Oczywiœcie geodeci
przy tej pracy wiele siê nauczyli, ale za
jak¹ cenê? – pyta Romanowski.
Dwa lata temu OPeGieKa zainwestowa³o
w fotogrametriê. Kupili Image Station In-
tergraphu wart¹ 125 tys. USD i... przez
pó³tora roku nie by³o pracy. Dopiero kilka
miesiêcy temu wszystko siê odmieni³o: do-
kupili drug¹ stacjê fotogrametryczn¹ SSK
i maj¹ pe³ne rêce roboty. Wykonuj¹ trój-
wymiarow¹ mapê dla Abu Dhabi w Zjed-
noczonych Emiratach Arabskich i wygrali
przetarg na ortofoto w skali 1:1000 dla
miasta Elbl¹ga. Ortofotomapa Elbl¹ga (re-
alizowana na podstawie zdjêæ z wiosny
1998 r.) to kolejny krok po numerycznej
mapie zasadniczej i numerycznym oœrod-

ku dokumentacji. Nastêpny etap to ju¿ sy-
stem zarz¹dzania miastem i powiatem.
– Wa¿ny bêdzie dla nas przetarg Banku
Œwiatowego na system przeciwpowodzio-
wy, niezale¿nie od tego, kto go wygra –
mówi Florian Romanowski. – W Polsce
jest tak niewiele stacji fotogrametrycznych,
¿e wszystkie bêd¹ ob³o¿one robot¹. Wte-
dy w krótkim czasie dokupimy kilka SSK,
bo to ju¿ nie jest dla nas barier¹ technolo-
giczn¹ – dodaje z dum¹.

Numeryczny oœrodek
Wizytówk¹ OPeGieKa jest dzia³aj¹cy od
1 stycznia 1997 r. Miejski Oœrodek Doku-
mentacji Geodezyjno-Kartograficznej w El-
bl¹gu. Plansze, folie i papierowe mapy po-
nad trzy lata temu zosta³y od³o¿one na bok.
Dzisiaj wszystkie dane wektorowe znajdu-
j¹ siê w komputerze. Z cza-
sem powinna z tego po-
wstaæ mapa w pe³ni obiek-
towa, której fragmenty ju¿
s¹ gotowe.
– Trzy lata temu wygrali-
œmy przetarg na prowadze-
nie czêœci technicznej miej-
skiego oœrodka dokumen-
tacji – chwali siê prezes Ro-
manowski – i uwa¿am, ¿e
informatyzacja i komercja-
lizacja oœrodków doku-
mentacji to jest minimum,
które powinno byæ naty-
chmiast zrealizowane w ca-
³ej Polsce. W ODGiK-ach
powinny dzia³aæ profesjo-
nalne, komercyjne firmy,
które by inwestowa³y i roz-
wija³y technologiê. Postêp
jest tak szybki, ¿e tylko ci, dla których jest
to spraw¹ ¿ycia i œmierci, bêd¹ za nim na-
d¹¿ali.
Œrednio w kraju ODGiK w 100-tysiê-
cznym mieœcie zatrudnia 12-15 osób.
W 140-tysiêcznym Elbl¹gu miejski oœro-
dek prowadzi 7 osób, dziêki czemu mog¹
wiêcej zarobiæ.
W ostatnich latach OPeGieKa wygra³o tak-
¿e przetargi na zbudowanie numerycznego
oœrodka dla: powiatu ziemskiego w Elbl¹-
gu, starostwa w Wejherowie oraz powiatu
ziemskiego w Krakowie i 4 powiatów ma-
³opolskich. Ten ostatni projekt jest najwiêk-
szym zleceniem geoinformatycznym reali-
zowanym obecnie w firmie. Jak widaæ, jest
ju¿ dzisiaj na rynku zapotrzebowanie na
dostarczany przez firmê produkt. Tym bar-
dziej ¿e oferta dla starostw jest bardzo sze-
roka, a wybór zale¿y tylko od œwiadomoœci
geodety powiatowego i mo¿liwoœci finan-
sowych starostwa.

– Je¿eli geodeci zinformatyzuj¹ oœrodki do-
kumentacji, to w sposób naturalny bêd¹ prze-
chwytywali nastêpne pola, czyli budowali
system zarz¹dzania miastem, starostwem.
Oczywiœcie bez informatyzacji ODGiK
o ¿adnym budowaniu SIP nie mo¿e byæ mo-
wy – mówi Florian Romanowski.

PODGiK i MODGiK
Parter siedziby OPeGieKa jest w³asnoœci¹
urzêdu miasta i od lat mieœci siê tam oœrodek
dokumentacji. Z powodu nieustannych re-
form zmieniaj¹ siê tylko szyldy: WODGiK,
MODGiK, PODGiK. Na szczêœcie, fizycz-
nie, zasób pozostaje w tym samym miejscu.
Obecnie na parterze przyjmuje siê interesan-
tów dwóch oœrodków: miejskiego i powia-
towego. Dzieli je korytarz i... przepaœæ tech-
nologiczna. Oœrodek powiatowy prowadzo-

ny jest tradycyjnie, miejski zaœ numerycz-
nie. Dlaczego? Przed kilku laty urz¹d woje-
wódzki podj¹³ decyzjê o numeryzacji oœrod-
ka miejskiego (utworzonego na podstawie
ustawy o miastach wydzielonych), czyli nie-
zbêdne dane wydzielono z wojewódzkiego
ODGiK. Reszta pozosta³a na planszach. Po
reformie administracyjnej powiat grodzki
przej¹³ numeryczny zasób miejskiego oœrod-
ka (MODGiK), a powiat ziemski – czêœæ
zasobu wojewódzkiego w postaci tradycyj-
nej (powsta³ PODGiK). To dlatego do dzi-
siaj w oœrodku powiatowym dominuj¹ stoj¹-
ce wzd³u¿ œcian szufladowce.
– U nas du¿o szuflad i na razie niewiele
danych w komputerze – mówi kierownicz-
ka PODGiK Zofia Lachowicz. – Zbieramy
dane do tworzenia mapy numerycznej, ale
brakuje pieniêdzy, ¿eby zrobiæ to od rêki.
Naszym marzeniem jest, ¿eby mieæ system
informatyczny do prowadzenia zasobu, jak
kole¿anki po drugiej stronie korytarza.
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Zofia Lachowicz, szefowa PODGiK

W miejskim oœrodku dokumentacji

Dzisiaj dla jednego terenu oœrodek powiato-
wy ma mapy tradycyjne w kroju sekcyjnym,
jednostkowe, w uk³adach lokalnych, ale rów-
noczeœnie opracowania numeryczne. Powo-
li dane wprowadza siê do komputera.
– Na razie jest ciê¿ko – wzdycha Zofia La-
chowicz. – Zg³oszeñ w 1999 r. by³o wiêcej
ni¿ w roku poprzednim, a obsada szczuplej-
sza, choæ trzeba przyznaæ, ¿e od kwietnia
ub.r. starostwo zatrudni³o dodatkow¹ osobê
odpowiedzialn¹ za mapê numeryczn¹.
A co s³ychaæ u kole¿anek „po drugiej strony
korytarza”, w MODGiK? Interesantów ob-
s³uguj¹ tam 4 osoby. Wczeœniej pracowa³y
one w oœrodku tradycyjnym i s¹ zadowolo-
ne ze zmian: – Nie ma drabin, pó³ek z mapa-
mi, nie ma kurzu, choæ czasami zagl¹damy
jeszcze do starych plansz. Przedtem na jed-
nym terenie by³y po 3-4 mapy. Teraz mapa

jest jednolita, aktualizacja odbywa siê na
komputerze, a z plotera wychodzi gotowe
opracowanie – opowiadaj¹ z satysfakcj¹.
Pracownice oœrodka wydaj¹ przede wszyst-
kim mapy dla celów informacyjnych oraz
wyrysy ewidencyjne dla ludnoœci. Je¿eli
klientowi, który przychodzi np. po mapkê
do rozbudowy domu, zale¿y na czasie, to
sprawê za³atwiaj¹ nawet od rêki. Ludziom
siê to podoba, choæ narzekaj¹ na ceny. Geo-
deci równie¿ s¹ zadowoleni, ¿e nie musz¹
kreœliæ i uzupe³niaæ map, szczególnie, gdy
wracaj¹ w³aœnie z oœrodka powiatowego.
Zarówno pracownice MODGiK, jak i ob-
s³uga techniczna z OPeGieKa dobrze oce-
niaj¹ wzajemn¹ wspó³pracê. Sporów kom-
petencyjnych nie ma, a jeœli pojawiaj¹ siê
k³opoty techniczne, rozwi¹zuje je jeden z in-
formatyków czy technologów firmy.

Czêœæ techniczna MODGiK
W pomieszczeniach OPeGieKa na piêtrze,
gdzie prowadzona jest czêœæ techniczna
MODGiK, po remoncie jest estetycznie
i czysto, jak w prywatnej klinice dentysty-
cznej. – Nied³ugo tak bêdzie w ca³ej firmie
– zapowiada Romanowski.
Zastêpca kierownika Zak³adu Geomatyki Da-
riusz Szymala, z wykszta³cenia geodeta, wy-
jaœnia: – Tutaj prowadzimy aktualizacjê zbio-
rów numerycznych zasobu geodezyjnego dla
ca³ego miasta. Geodeta, po zg³oszeniu robo-
ty, otrzymuje od nas dyskietkê z danymi prze-
transformowanymi do programu Nobel i po
wykonaniu roboty w terenie wraca z uzupe³-
nion¹ dyskietk¹. Materia³y wydajemy w for-
mie tradycyjnej (na folii lub papierze), ale
równie¿ w postaci cyfrowej, np. w forma-
tach dgn, dxf, dwg.
Na pytanie o d³ugoœæ kolejki oczekuj¹cych
na wydanie i przyjêcie materia³ów Dariusz
Szymala uœmiecha siê: – W ogóle nie trzeba
czekaæ. Geodeta, który rano zg³osi robotê,
tego samego dnia mo¿e odebraæ materia³y.
Jedynie w przypadku wielkich prac trwa to
nieco d³u¿ej. A przypomnê, ¿e liczba zleceñ
dotycz¹cych aktualizacji mapy siêga 1000-
1500 rocznie.
Trzy osoby na bie¿¹co realizuj¹ wszelkie
opracowania. Po wykonaniu matrycy i uzu-
pe³nieniu zasobu materia³ wynikowy jest
przenoszony „na dó³”, do obs³ugi oœrodka,
która sprawdza poprawnoœæ wykonania ro-
boty i udostêpnia wyniki na zewn¹trz.
Dane chronione s¹ przed zniszczeniem na
kilka sposobów. Po pierwsze, odbywa siê
codzienna archiwizacja zasobów zgromadzo-
nych na serwerze i z jednodniowym opóŸ-
nieniem trafiaj¹ one „na dó³”. Kolejne kopie
robione s¹ na taœmach, które magazynuje siê
w kasie pancernej. Takie same taœmy prze-
chowywane s¹ na zewn¹trz w skrytce ban-
kowej. Jest to wierna kopia zasobu i gdyby
zdarzy³a siê jakaœ awaria, wszystko odtwo-
rzono by z taœm. Ca³y Elbl¹g w postaci wek-
torowej mieœci siê na dwóch ma³ych taœmach
albo na CD-ROMie.
– Archiwizacji podlega wszystko i na tej pod-
stawie mo¿na stwierdziæ, czy wykonawca
pos³uguj¹cy siê danymi numerycznymi ma
do tego prawo, bo ró¿nie z tym bywa³o –
zauwa¿a Szymala. – Niektórzy kopiowali
dane od kolegi, inni próbowali prowadziæ
w³asny „oœrodek dokumentacji”.
Z „papierowymi” pracami geodeci raczej ju¿
do numerycznego oœrodka nie przychodz¹.
Na pocz¹tku przynosili roboty do kodowa-
nia, ale okaza³o siê to tak proste, ¿e w tej
chwili robi¹ to sami. Na dole w oœrodku jest
te¿ stanowisko, przy którym wszystkiego
mo¿na siê dowiedzieæ.

– Zaraz po wprowadzeniu systemu by³o tro-
chê zamieszania, bo zarówno geodeci, jak
i sami pracownicy oœrodka nie umieli siê
w tym cyklu znaleŸæ – mówi Dariusz Szyma-
la. – Trzeba by³o spotkañ, rozmów, przeko-
nywania. Je¿eli geodeta wie dok³adnie, co ma
siê znaleŸæ na dyskietce, jak ma byæ zakodo-
wane, jakie to ma skutki na mapie, i – co
wa¿ne – dostaje matrycê tego samego dnia, to
nie ma komplikacji – dodaje. – Zreszt¹ drobni
wykonawcy od razu byli zadowoleni, przeko-
na³y ich estetyczne wydruki z plotera.
Prezes Romanowski podkreœla, ¿e ukaza³o
siê ju¿ drugie wydanie „Ogólnych wytycz-
nych do wykonywania prac geodezyjno-kar-
tograficznych podlegaj¹cych zg³oszeniu do
pañstwowego zasobu...”. Geodeta jest chro-
niony przed nieuzasadnionymi wymagania-
mi ODGiK, bo w wytycznych jest napisane,

co i jak ma byæ zrobione. I odwrotnie, inspek-
tor w oœrodku ma podstawê do ¿¹dania opra-
cowania w okreœlonym standardzie. Wyko-
nawca nie musi pracowaæ w Noblu, wystar-
czy, ¿e wyniki pracy przyniesie w ¿¹danym
formacie. Formaty s¹ jawne, podobnie jak
struktura mapy. Bardzo wa¿ne jest, ¿e projek-
tant dostaje mapê cyfrow¹, na której wszyst-
kie elementy maj¹ dok³adne wspó³rzêdne i gru-
boœæ kreski o niczym ju¿ nie decyduje. Z ko-
lei bran¿e, które w 60% sfinansowa³y mapê
numeryczn¹ Elbl¹ga, wykorzystuj¹ dane
oœrodka o po³o¿eniu przewodów i urz¹dzeñ
do budowania w³asnych obiektowych syste-
mów zarz¹dzania sieciami.
– Najlepszym sprawdzianem dla systemu
jest to, ¿e na terenie ca³ego miasta dzia³a
ju¿ ponad trzy lata. ZUDP te¿ jest prowa-
dzony numerycznie. W pe³ni obiektowa jest
mapa ewidencyjna. Zmiany dotycz¹ce opi-
sowej czêœci ewidencji gruntów uzgadnia-
my na bie¿¹co za pomoc¹ ³¹cza modemo-
wego z urzêdem miasta. W przysz³oœci da-
ne te powinny funkcjonowaæ ³¹cznie.
Wszystkie nasze udogodnienia wynikaj¹
z lenistwa – œmieje siê geomatyk Szymala.
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Szef drukarni Grzegorz Szadok prezentuje
sterowan¹ komputerowo maszynê drukarsk¹

Oœrodek dla Petrochemii
W po³owie 1999 r. OPeGieKa zakoñczy³o
2-letnie prace nad planem generalnym (czyli
oœrodkiem dokumentacji) dla Petrochemii
P³ock. Zinformatyzowanie komórki planu
generalnego zwiêkszy³o efektywnoœæ uzga-
dniania dokumentacji, gdy¿ ca³y zak³ad to
jeden wielki ZUD. – Jednak pierwsz¹ trud-
noœæ – przypomina Florian Romanowski –
stanowi³o przekonanie zarz¹du Petrochemii,
¿e taki ODGiK jest im w ogóle potrzebny.
Uwierzyli, kiedy na terenie firmy powsta³o
tyle systemów wykorzystuj¹cych mapê (np.
do obrony przeciwpo¿arowej czy chemicz-
nej), ¿e geodeci przestali nad nimi panowaæ.
Kolejn¹ trudnoœci¹ w budowaniu mapy nu-
merycznej przemys³owej jest bogactwo tre-
œci kilkadziesi¹t razy przekraczaj¹ce iloœæ
informacji w „normalnym” terenie (np. kil-
kanaœcie rodzajów samej tylko wody).
I wreszcie Petrochemia chcia³a budowaæ od
podstaw mapê obiektow¹.
– Do realizacji projektu wybrane zosta³o opro-
gramowanie MGE i GeoMedia Intergraphu,
MicroStation oraz relacyjna baza danych
Oracle. Nasze zadanie polega³o na stworze-
niu narzêdzi do prowadzenia mapy obiekto-
wej i opracowaniu projektu pilotowego – ob-
jaœnia Dariusz Szymala. – Na pierwszy rzut
oka mapa obiektowa nie ró¿ni siê od wekto-
rowej. Natomiast mo¿na z niej odczytaæ in-
formacjê, kto, kiedy i na jakiej podstawie
wprowadzi³ dane, która to inwentaryzacja,
jak obiekt powsta³ i wszelkie dane o nim.
Mo¿liwe jest pe³ne zarz¹dzanie treœci¹ pro-
jektow¹ i powykonawcz¹, przygotowanie
opracowañ analitycznych w postaci analiz,
raportów, zestawieñ i map tematycznych.

Drukarnia
Cztery lata temu w OPeGieKa postanowili
robiæ coœ poza geodezj¹ i uruchomili poli-
grafiê. Ta karko³omna inwestycja kosztowa-
³a firmê ok. 6 mln z³otych. Kupili stary zban-
krutowany zak³ad i wyremontowali go. Po-
za œcianami wymienili w budynku wszystko
– okna, posadzki, ogrzewanie, wentylacjê,
energetykê. Maj¹ dwie du¿e maszyny dru-
karskie, w tym jedn¹ 5-kolorow¹ sterowan¹
komputerowo. Ca³a niezbêdna linia techno-
logiczna poch³onê³a prawie 3 mln z³. Nie mó-
wi¹c o kosztach wejœcie na rynek. W efekcie
mieli 3 lata strat. W 1999 r. po raz pierwszy
wyszli na zero.
– Na pocz¹tku myœleliœmy, ¿e mo¿emy dru-
kowaæ wszystko – mówi Romanowski. –
Tymczasem bez wysoko posuniêtej specjali-
zacji, parku maszynowego, dostawców
i klientów trudno siê na rynku utrzymaæ.
Zdecydowali siê na druk etykiet do piwa.
Drukuj¹ m.in. dla Warki, Piasta, EB, Lecha
i Broku, a tak¿e dla browarów mniejszych,
jak Kormoran, Kêtrzyn czy Browarów War-
szawskich, w sezonie do 30 mln kompletów
etykiet miesiêcznie. Drukowanie etykiet nie
jest proste – odbywa siê na papierze metalizo-
wanym, a to tak, jak malowanie flamastrem
na szkle. W Polsce jest tylko kilka drukarñ,
które siê tym zajmuj¹. Oprócz doskona³ego
druku konieczna jest „geodezyjna” precyzja
krojenia. Niedok³adnie wykrojona etykieta blo-
kuje liniê technologiczn¹ w browarze.
Szef drukarni Grzegorz Szadok, 26-letni ab-
solwent zarz¹dzania: – Mamy niesamowit¹
konkurencjê, du¿e drukarnie z tradycj¹ s¹
d³u¿ej na rynku, ale absolutnie im nie ustê-
pujemy. W kilku browarach wystêpujemy
jako drugi dostawca, ale w niektórych, np.
w Broku, jako pierwszy.
W 1999 r. Zak³ad Poligrafii i Marketingu zo-
sta³ wydzielony z firmy i funkcjonuje jako
samodzielne przedsiêbiorstwo, ale OPeGie-
Ka pozostaje jego 100-procentowym w³a-
œcicielem.

£¹czmy siê!
– Dobre firmy geodezyjne powinny siê ³¹-
czyæ i tworzyæ mocne zdrowe organizmy,
bo tak dzieje siê na ca³ym œwiecie. Ale na
razie – zauwa¿a cierpko prezes OPeGieKa –
powszechna jest wiara w to, ¿e jeden bêdzie
lepszy od pozosta³ych i ich „wyroluje”. Nie
s¹dzê jednak, ¿eby w Polsce by³o miejsce
dla wiêcej ni¿ 5-6 firm 100-osobowych –
konkluduje.
Florian Romanowski przewiduje rych³¹ re-
wolucjê w fotogrametrii. Prawdopodobnie
ju¿ wkrótce zdjêcia satelitarne o 10-centy-
metrowej rozdzielczoœci bêd¹ dostêpne w In-
ternecie. Gdyby nawet ruszy³a budowa orto-

fotomapy dla ca³ej Polski, to nasze firmy
niestety nie s¹ w stanie zaproponowaæ wy-
konania jej w racjonalnym czasie. – Kogo
bowiem w kraju staæ na zakup stacji fotogra-
metrycznej? W jaki sposób oprzemy siê
wchodz¹cym na nasz rynek firmom  z Unii
Europejskiej, jeœli siê nie skonsolidujemy? –
pyta retorycznie. – Jeœli nadal bêdziemy cze-
kali, to nie przetrwa nikt. Na razie nawi¹zali-
œmy wspó³pracê w zakresie pisania oprogra-
mowania z firm¹ Compass z Krakowa. Na-
sze prace nie dubluj¹ siê i wynika z tego
du¿a oszczêdnoœæ. Ale wiele firm nie chcia-
³o wspó³pracowaæ – dodaje.
Prezesa Romanowskiego martwi brak wy-
korzystania doœwiadczeñ eksportowych pol-
skiej geodezji. Teraz realizuje siê takie prace
tylko w roli podwykonawcy, za niewielkie
pieni¹dze. ¯eby wyp³yn¹æ na szerokie wo-
dy, potrzebne by³yby przedstawicielstwa za-
graniczne, takie jak kiedyœ Polska prowadzi-
³a w Iraku, Emiratach czy Libii. Jednak po-
jedyncza firma nie podo³a temu finansowo.
Trzeba zatem przekonaæ szefów g³ównych
firm w Polsce, ¿e wspólnym wysi³kiem oraz
z niezbêdnym wsparciem rz¹dowym mo¿na
takie przedstawicielstwa za³o¿yæ – postuluje
Romanowski.

Trzeba sobie radziæ
W elbl¹skim OpeGieKa nie wylewaj¹ kro-
kodylich ³ez nad upadkiem rynku geodezyj-
nego. Kiedy w tradycyjnej geodezji przewi-
duj¹ kryzys, przeskakuj¹ na geomatykê i fo-
togrametriê. Kiedy na rynku geoinformatycz-
nym przez d³ugi czas jest posucha, ¿eby utrzy-
maæ kadrê, podejmuj¹ dzia³ania na rynku
równie¿ CAD-owskim, ale mechanicznym
(po dwóch latach w³aœnie zakoñczyli prace
nad czêœci¹ graficzn¹ systemu do podawania
narzêdzi do gigantycznych obrabiarek nu-
merycznych dla niemieckiego koncernu ABB
Kraftwerke). Nie obawiaj¹ siê ryzykownych
inwestycji, jak choæby z drukarni¹ czy,
w mniejszej skali, z fotogrametri¹. Poszuku-
j¹ kontraktów zagranicznych.
W 1994 OPeGieKa otrzyma³o nagrodê g³ów-
n¹ Towarzystwa Informacji Przestrzennej za
oprogramowanie Nobel, a w 1998 – nagro-
dê II stopnia ministra spraw wewnêtrznych
i administracji za wybitne osi¹gniêcia twór-
cze w dziedzinie geodezji i kartografii za
opracowanie i wdro¿enie informatycznego
systemu zasobu geodezyjnego i kartograficz-
nego obszaru miasta Elbl¹ga. Jednak najbar-
dziej ceni¹ sobie Grand Prix za systemy nu-
meryczne do obs³ugi ODGiK zdobyte na
VII Miêdzynarodowych Targach Zastoso-
wañ Informatyki w Gospodarce i CAD/
CAM/GIS ’99, w których uczestniczy³o 150
firm nie zwi¹zanych z geodezj¹.

Zdjêcia Jerzy Przywara
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